
رقابت های ســـوپرجام در فوتبال دنیا معمولا بین قهرمان لیگ و 

جام حذفی فصل قبل برگزار می شود، البته در این میان استثناهایی 

نیز وجود دارد. این دیدارها در ســـال های گذشته پیش از شروع 

فصل جدید و به عنوان پیش درآمد مسابقات لیگ برگزار می شد اما 

حالا در برخی کشورها تصمیم گرفته شده در تعطیلات نیم فصل 

و حتی در کشورهای دیگر انجام شود. علت اصلی این اقدام نیز 

درآمدزایی بیشتر از این مسابقه و ایجاد هیجان مضاعف در بین 

هواداران اســـت تا هواداران تیم ها در کشورهای دیگر نیز شانس 

تماشای دیدارهای حساس تیم های محبوب خود را داشته باشند. 

در ایران اما در ســـال های اخیر برگزاری این مســـابقه همواره با 

مشکلات و حواشی زیادی روبه رو بوده که به اعتبار آن لطمه وارد 

کرده است. از برگزار نشدن دیدار سوپرجام در فصل قبل که حتی 

پای دادگاه CAS نیز به این پرونده باز شد تا مسابقه امسال که در 

تصمیمی ناگهانی قرار است در نیم فصل انجام شود. بااین حال 

در لیگ های معتبر فوتبال دنیا معمولا چنین تغییراتی از مدت ها 

قبل برنامه ریزی می شود و تیم ها به خوبی از شرایط برگزاری بازی 

و زمان و مکان آن آگاهی کامل دارند. 

قدیمی ترین سوپرجام
ســـوپرجام انگلیس که به کامیونیتی شیلد معروف است، یکی 

از قدیمی ترین جام های فوتبالی در دنیا محســـوب می شـــود. 

بریتانیایی ها نخستین بار در سال 1908 تصمیم گرفتند چنین 

دیـــداری را برگزار کنند و البته در این مدت تغییرات زیادی در آن 

ایجاد شده است. نخستین مسابقه بین منچستریونایتد )قهرمان 

دسته یک( و کوئینزپارک رنجرز )قهرمان لیگ جنوبی( برگزار شد 

که تنها مسابقه تاریخ این رقابت هاست که پس از تساوی به دیدار 

تکراری کشیده شد و یونایتد 4 بر صفر پیروز شد. از سال 1913 این 

دیدار بین بازیکنان منتخب تیم های حرفه ای و آماتور انجام می شد 

و سرانجام از سال 1921 تصمیم بر این شد که کامیونیتی شیلد 

بین فاتح لیگ و قهرمان جام حذفی برگزار شود. این دیدار از سال 

1974 به صورت ثابت در ورزشـــگاه ومبلی لندن انجام می شد و 

تنها در فاصله سال های 2001 تا 2006 که این ورزشگاه درحال 

بازسازی بود، مسابقات در استادیوم میلنیوم کاردیف انجام می شد. 

این جام در ابتدا با نام جام خیریه انجام می شد، اما از سال 2002 

به کامیونیتی شـــیلد تغییر نام داد و حق پخش آن نیز در اختیار 

شبکه BT اسپورت انگلیس است. 

فرمت عجیب اسپانیاییی ها
در اســـپانیا از سال 1982 تصمیم به برگزاری چنین مسابقه ای 

و تاســـیس سوپرکوپا گرفته شد. از همان ابتدا این تورنمنت بین 

قهرمانان لالیگا و کوپادل ری انجام می شد و نخستین قهرمانی نیز 

به رئال سوسیداد رسید که رئال مادرید را مغلوب کرد. البته در دهه 

40 و 50 میلادی چند مسابقه با همین فرمت و با اسامی مختلف 

انجام شـــد اما درنهایت ادامه پیدا نکرد. در اواخر سال 2019 در 

اتفاقی غیرمنتظره اعلام شد که فرمت این مسابقات تغییر کرده و 

قرار است با شرکت چهار تیم و به صورت متمرکز در ورزشگاه ملک 

عبدالله شـــهر جده عربستان برگزار شـــود. به نوشته رسانه های 

اسپانیایی سعودی ها با توافقی 120 میلیون یورویی میزبانی سه 

دوره این تورنمنت را برعهده گرفتند. مسابقات نیز به جای پیش فصل 

به ماه ژانویه منتقل شد و به این ترتیب کاملا شکل برگزاری جام 

تغییر کرد. سه تیم برتر لیگ به همراه قهرمان جام حذفی تیم های 

حاضر در این مسابقات هستند که البته انتقادات فراوانی هم به 

این شیوه برگزاری وارد شد. 

اصلی ترین انتقاد را خاویر تباس، رئیس لالیگا مطرح کرد که معتقد 

بود با توجه به کارنامه بد سعودی ها در نقش حقوق بشر برگزاری 

این مسابقات در عربستان کار درستی نیست. اگرچه خود تباس 

پیش از این پیشـــنهاد برگزاری این دیدار و حتی برخی مسابقات 

لالیگا در آمریکا را مطرح کرده بود اما با این تصمیم مخالفت کرد. 

بااین حال لوئیس روبیالس، رئیس فدراسیون اسپانیا معتقد است 

این شیوه برگزاری به نزدیکی فرهنگ ها و گسترش بیشتر فوتبال در 

دنیا کمک می کند. نخستین دوره این جام با فرمت تازه نیز سال 

قبل و با حواشـــی زیادی برگزار شد که رئال مادرید جام قهرمانی 

را بالای سر برد.

 

دور دنیا با سوپرکوپا
سوپرجام در ایتالیا نیز قدمتی 32 ساله دارد و فدراسیون این کشور 

از سال 1988 تصمیم گرفت این جام را به تقویم مسابقاتش اضافه 

کند. این دیدار بین قهرمان ســـری A و برنده جام حذفی انجام 

می شود و برخلاف بیشتر کشورها اگر یک تیم هر دو جام را کسب 

کرده باشد، تیم نایب قهرمان جام حذفی در سوپرجام حریف آنها 

خواهد بود. ایتالیایی ها نخستین کشوری در بین لیگ های معتبر 

اروپایی بودند که تصمیم گرفتند این جام را در خارج از کشور خود 

برگزار کنند. نخســـتین بار در سال 1993 بود که این مسابقه در 

آمریکا انجام شد و پس از آنها در چین، قطر، آمریکا و حتی لیبی 

نیز این مسابقه برگزار شده است. 

این جام در ســـال های اخیر بیشـــتر در نیم فصل برگزار شده و 

تیم های حاضر در آن معمولا راهی کشـــورهای دیگر می شوند تا 

علاوه بر کسب درآمد بیشتر، برای فتح جامی مهم در میانه فصل 

تلاش کنند. در سال 2018 با امضای قراردادی بین مدیران سری 

A و یک کمپانی عربســـتانی مقرر شد 3 دوره از 5 مسابقه بعدی 

سوپرجام ایتالیا در این کشور برگزار شود که دو مسابقه آن در دو 

سال گذشته برگزار شده است. 

وفاداری به سنت ها
در فوتبال آلمان سوپرجام نخستین بار در سال 1987 برگزار شد 

اما پس از 10 دوره برگزاری آن متوقف شد و دوباره از سال 2010 

رسما این جام کار خود را آغاز کرد. این مسابقه در سال  های اخیر 

با برتری بایرن مونیخ همراه بوده و این تیم در 5 دوره آخر تنها یک بار 

مغلوب حریفان شـــده است. ژرمن ها همچنان به سنت برگزاری 

مســـابقه در آغاز فصل و در داخل خاک خود وفادارند. در فرانسه 

نیز مدت زمان زیادی از برگزاری این تورنمنت نمی گذرد و نخستین 

دوره در سال 1995 انجام شد. البته پیش از آن چندین دوره جام 

چلنج کاپ با همین فرمت برگزار شده بود اما در شکل فعلی تنها 

25 دوره از آن برگزار شده است. فرانسه هم از سال 2009 تصمیم 

گرفت این جام را به کشورهای دیگر منتقل کند و میزبانی آن در 

ســـال های اخیر به کانادا، تونس، مراکش، آمریکا، گابن، چین و 

حتی اتریش رسیده است. به این ترتیب تیم های حاضر علاوه بر 

انجام یک دیدار فوتبال، با هواداران خود در سایر کشورها از نزدیک 

ارتباط برقرار می کنند. 

کره بدون سوپرجام
در آسیا هم برگزاری سوپرجام تقریبا در بیشتر کشورها مرسوم است 

و در لیگ های معتبر این قاره سال هاست که چنین مسابقه ای بین 

قهرمان لیگ و جام حذفی انجام می شود. ژاپنی ها قدمتی دیرینه 

در این زمینه دارند و از سال 1977 این مسابقه را برگزار می کنند. 

از سال 1994 نیز این جام با نام »فوجی زیراکس« که اسپانسر آن 

اســـت با شیوه ای جدید برگزار می شود. محل برگزاری این دیدار 

در ژاپن و در ورزشگاه های مخلف این کشور است و مطابق تقویم 

فوتبالی این کشور در ماه فوریه و پیش از شروع فصل جدید لیگ 

انجام می شود. 

چین نیز از ســـال 1995 سوپرجام خود را تاسیس کرده و در این 

مدت به صـــورت تقریبا منظم آن را برگزار کرده اســـت. البته در 

فاصله ســـال های 2004 تا 2011 این جام موقتا حذف شد اما 

در سال های اخیر برگزاری آن از سر گرفته شده است. چینی ها با 

توجه به سرمایه گذاری عظیمی که در فوتبال انجام داده اند برای 

این مسابقه اهمیت زیادی قائل هستند و به همین دلیل با جذب 

اسپانسرها و فروش حق پخش آن سعی در درآمدزایی از آن دارند 

که تقریبا هم موفق بوده اند. 

کره جنوبی یکی از معدود کشورهای مطرح قاره است که سوپرجام 

را در تقویم خود جای نداده و پس از مدتی برگزاری تصمیم به لغو 

آن گرفت. کره ای ها از سال 1999 این تورنمنت را با اسپانسرهایی 

چون تیکت لینک، پوس دیتا و سامسونگ برگزار کردند اما از سال 

2007 ترجیح دادند این مسابقه را لغو کرده و از آن زمان معمولا 

تیم های قهرمان لیگ و جام حذفی در نخســـتین هفته لیگ به 

مصاف هم می روند اما جامی به تیم برنده اهدا نمی شود. 

فوتبال امارات نیز در چند سال اخیر قدم های مثبتی برای پیشرفت 

برداشـــته و با سرمایه گذاری دولت در این رشته ورزشی و برگزاری 

لیگ حرفه ای، سوپرجام نیز به تدریج به جام های فوتبالی ای کشور 

کوچک اضافه شد. امارات از سال 1990 و به صورت نامنظم این 

دیدار را برگزار می کرد و نهایتا از سال 2008 با فرمتی ثابت و دائمی 

دیدار بین قهرمان لیگ و جام حذفی را برگزار می کند. این دیدار 

قدیمی ترین ســـوپرجام در بین کشورهای حاشیه خلیج فارس و 

دومین جام قدیمی از این لحاظ در غرب آسیا محسوب می شود. 

پس از امارات دو کشـــور قطر و عربستان نیز تصمیم به برگزاری 

ســـوپرجام گرفتند که به تدریج شکل رسمی تری به خود گرفته و 

اعتبار زیادی در این دو کشور پیدا کرده است. 
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روزنامهنگار

تازه ترین اقدام تراکتوری ها تغییر مدیرعامل بود. شخصی 

که ســـابقا از مدیران نفتی بود تفکـــرات متفاوتی دارد و 

حضورش سیستم باشگاه تراکتور را تغییر داده است. با 

این حال تاکنون عملکردش بد نبوده به طوری که زنوزی 

مالک این باشـــگاه که قبلا بیشتر در معرض دید بود و در 

مورد مسائل باشـــگاه توضیح می داد حالا گوشه رینگ 

نشســـته و عملکرد منتخب هایـــش را ارزیابی می کند. 

سکوت او هم نشان می دهد از عملکرد مدیرعامل جدیدش 

حتـــی اگر به توصیه علی منصوریان آمده باشـــد راضی 

اســـت. تبریزی ها اخیرا با پیشـــنهاد پرســـپولیس برای 

تعویق سوپرجام موافقت کردند تا این بازی به تعطیلات 

نیم فصل موکول شود. مدیر جدید هم می گوید که ترجیح 

می دادند با یک پرسپولیس آماده رقابت کنند! گفت وگوی 

»فرهیختگان« با محمد علیپور را در ادامه می خوانید. 

 تیم تان همچون فصل قبل از فقر یک مهاجم 6دانگ رنج 

می برد. نگران نیستید؟ 

ما هم در خط حمله و هم در خط دفاع مشـــکل کمبود بازیکن 

داریم. البته مشکل خاصی نیست ولی نیاز به مهاجم 6دانگ که 

با سیاست مالی و اخلاقی باشگاه همخوانی داشته باشد، لازم 

است. در همین خصوص برنامه هایی داریم و بازیکنانی مد نظرمان 

هستند که اگر کادر فنی تایید کنند به خدمت می گیریم. فعلا در 

حال گمانه زنی هستیم ولی اگر به توافق برسیم اعلام می کنیم. 

 فکـــر نمی کنید از رقبا عقب هســـتید و فرصت درحال از 

دست رفتن است؟ 

یک مهاجم دورگه را مدنظر داریم. این بازیکن از جهاتی ایرانی 

اســـت. چون با منع ورود خارجی ها روبه رو هستیم برای اینکه 

بتوانیم او را به خدمت بگیریم باید ایرانی باشـــد. البته بازیکنان 

خوبی در تیم ما حضور دارند ولی چون مدعی هستیم لازم است 

تیم را تقویت کنیم. 

امســـال تراکتور هیچ بمبی نترکاند و نتوانســـتید ستاره 

جدیدی جذب کنید. می توانید همچنان مدعی باشید؟ 

ما همیشه مدعی هستیم. هر مدیری سیاست های خاص خود را 

دارد. من اساسا از ترکاندن بمب و این طور چیزها وحشت دارم. اگر 

به سوابق آن سه چهار نفری که بمب ترکاندن را شروع کردند نگاه 

کنید هیچ بمبی را نترکاندند که صدایش بیشتر از ترقه باشد. از این 

رو این کارها منسوخ شده و توهین به شعور هواداران و مردم است. 

من در این سال ها جز ترقه بازی چیزی ندیدم. اگر شما دیدید 

بگویید تا ما اطلاعات مان را اصلاح کنیم. تصمیم ما این اســـت 

بی سروصدا به کارمان بپردازیم و همچون همیشه مدعی بوده و 

خواهیم ماند. ولی فوتبال بی رحمی های خود را دارد و غیرمنتظره 

است. از این رو باید منتظر اتفاقات غیرقابل پیش بینی هم بود. 

چرا در فصل نقل وانتقالات کم فروغ بودید؟ 

در فصل نقل وانتقالات جاری بازیکن خوب آزاد به آن شکل وجود 

نداشت چون بازیکنان خوب اغلب قرارداد داشتند. به خروجی و 

ورودی بازیکنان تیم ها نگاه کنید، می بینید که تغییر محسوسی 

نداشتند. پس نمی توانیم بگوییم بازیکنان خوبی بودند و ما دیر 

آمدیـــم و آن چند بازیکن خوب رفتند. من اختلاف زیادی بین 

بازیکنان لیگ ایران نمی دانم. در فوتبال ایران بازیکنان نهایتا 

10، 15 درصـــد با هم تفاوت دارند. این اختلاف هم با چند ماه 

تمرین خوب جبران می شود و بازیکن به کیفیت مورد نظر می رسد. 

امیدوارم منصوریان این اختلاف را برطرف کند و همه بازیکنان 

ما به حد ایده آل برسند. 

از نظر شـــما اختلاف تیمی ته جدولی با تیمی مثل 

تراکتور که قهرمان جام حذفی شد 15درصد است؟ 

برای حرفم دلیل دارم. اگر این اختلاف زیاد باشد تیمی 

مثل نفت مسجدســـلیمان نمی تواند در 

وزرشگاه آزادی تیمی بزرگ را با وجود 

همه هوادارانش متوقف کند. پس 

اختلاف زیاد نیست. در نتیجه 

اگر تیم هایی که فکر می کنند 

ضعیـــف و کوچک هســـتند 

خود را از زیر ســـایه تیم هایی 

به ظاهر بزرگ خارج کنند آن 

10، 15درصد حل می شود. 

این اختلاف تا حدودی روانی و 

 انگیزشی است. خیلی ها مقابل 

تراکتـــور می گویند اینها طرفدار 

دارند، امکانات دارند و هزار دلیل 

دیگر برای برتر بودن تیم ما می آورند 

ولی این چیزها مطلق نیست. درست 

است تیم ما امکانات خوبی دارد. انصافا 

از نظر سخت افزاری مشکل ندارد. من 

هم برنامه هایی دارم و باید ببینم چطور 

پیش مـــی رود. با همه این حرف ها اگر 

بقیه تیم ها این اختلافات را از ذهن شان 

بیرون کنند از نظر فنی اختلافات خیلی کم است. 

 باتوجه به شکایت باشگاه نفت مسجدسلیمان وضعیت 

حبیب فرعباسی با تیم شما چه شد؟ 

من فکر نمی کنم مشکل خاصی برای انتقال فرعباسی وجود 

داشته باشد. دوستان ما در باشگاه نفت مسجدسلیمان افراد فهیم 

و باشعوری هستند. در جریان آنچه قبلا بین باشگاه تراکتورسازی 

و باشگاه نفت مسجدسلیمان رخ داده است نیستم، در نتیجه 

نمی توانم تایید یا تکذیبش کنم. وقتی من آمدم این دروازه بان 

قراردادش را فسخ کرده بود. می دانم فرعباسی با توجه به بندی 

در قراردادش فسخ یکطرفه کرده است. فعلا کمیته تعیین وضعیت 

درحال رســـیدگی به پرونده این دروازه بان است و هرچه بگوید 

همگی تمکین می کنیم. امیدوارم این مشکل به بهترین شکل 

حل شود. 

چطور شـــجاعی، دژاگه و حاج صفی را 

راضی به ادامه همکاری کردید؟ 

هیچ مبلـــغ خاصی به این بازیکنان ندادیم. 

حتی یک ریال هم به قراردادشان اضافه نکردیم. 

هر سه طبق قراردادی که داشتند به همکاری با 

مـــا ادامه دادند. در صحبتی که خیلی محترمانه 

با آنها داشـــتم قرار شـــد به تمرینات برگردند. 

مسعود شجاعی در مســـیر برگشت بود و ما 

امکان برقراری ارتباط با او را نداشـــتیم. از 

این رو در روزهـــای اخیر در مورد کاپیتان 

تیم هیچ صحبتی نکردم. ولی او به همراه 

اشکان دژاگه و احسان حاج صفی به ایران 

برگشت. هر سه بازیکن سه شنبه به ایران 

برگشتند تا در تمرینات شرکت کنند. 

میانگین سنی تیم تان همچنان بالا 

است و این انتقاد فصل قبل هم به 

تیم تراکتور وارد بود. نمی خواهید 

در این خصـــوص تغییری ایجاد 

کنید؟ 

درست است تیم ما بازیکنانی با سن 

بالا دارد ولی این هنر کادرفنی است 

که تلفیقی از باتجربه ها و جوان ها 

را در زمیـــن کنار هم قرار دهد تا هم 

جنگ های فیزیکی را برنده شویم و هم از نظر تاکتیکی و مدیریتی 

موفق باشـــیم. از این رو به همه اینها احتیاج داریم. با این حال 

به شخصه دوست دارم معدل سنی تیمی ما در زمین پایین باشد. 

 چرا تراکتور زمانی که بازیکن ساز بود به یک مصرف کننده 

تبدیل شده است؟ 

به موضوع خوبی اشاره کردید چراکه برخی از تیم هایی که همیشه 

بازیکن ساز بودند را با سیاست های غلط نابود کردند. تیم هایی 

چون بانک ملی، راه آهن و نفت تهران از دست رفتند. همین حالا 

هم برخی بازیکنان تیم ملی از همان تیم نفت تهران آمدند. ما در 

نظر داریم بیشتر از بهایی که به آکادمی باشگاه تراکتور می دانند 

بـــه این تیم ها توجه کنیم. می خواهیم به ســـمتی برویم که در 

آینده نه چندان دور بازیکنان بومی داشـــته باشیم. سیاست ما 

بازیکن سازی است. البته الزامی وجود ندارد بازیکن دست پرورده 

در تیم خودمان باشد و می تواند به دیگر تیم ها صادر شود و اگر به 

این موضوع توجه نشود تیم هایی مثل ما ضرر می کنند. 

فکر نمی کنید عدم بازیکن سازی تیم هایی مثل تراکتور به 

مسموم شدن بازار نقل وانتقال بازیکنان فوتبال دامن زدند؟ 

اگر بازیکن سازی بود بازار کاذب در چنین سطحی و تا این حد 

به وجود نمی آمد. نباید فراموش کنیم فوتبال ایران فقط از بعد مالی 

حرفه ای به نظر می رسد. در دیگر موارد حرفه ای که نیستیم هیچ 

از آماتور هم پایین تر هستیم. مدتی است از بازیکن سازی محروم 

هستیم. بخشی از تقصیر ها به گردن باشگاه هاست ولی بخش 

دیگر آن مربوط به همین بازار آشفته است. بازیکنان قیمت هایی 

می خواهند که با هر شاخص تورمی حساب می کنیم قابل باور 

نیســـت و با معیاری که می توان برای یک بازیکن خوب در نظر 

گرفت، همخوانی ندارد. 

 تیم شما که چنین مشکلاتی نداشت؟ 

ما هم مشکل داریم. در این مدت کم با سه چهار بازیکن مذاکره 

کردیم ولی تا قیمت درخواستی شان را گفتند مذاکرات را قطع 

کردم. به هر حال در کشوری هستیم که به لحاظ اقتصادی شرایط 

خاصی را تجربه می کند. تحریم های ظالمانه فشـــار می آورد و 

برخی از مردم با مشکلات عجیب و غریبی درگیر هستند. سطح 

اقتصادی بسیار پایین است. برخی از ابتدایی ترین امکانات هم 

برخوردار نیستند. در چنین شرایطی خدا را خوش نمی آید برای 

بازیکنی که دو سه میلیارد تومان بیشتر نمی ارزد 10، 12میلیارد 

پول بدهم. من چنین کاری نمی کنم. 

 وضعیت بدهی های بین المللی تان در چه مرحله ای است؟ 

 امسال ریخت و پاشی نداشتیم. می دانم بدهی هایی برای تیم 

ما وجود دارد ولی هنوز چیز جدیدی در مورد این پرونده ها به ما 

اعلام نشده است. اگر بخواهند حکمی بدهند یا محرومیتی در 

نظر بگیرند حتما از قبل به ما اطلاع می دهند. اگر در مهلتی که 

می دهند مشکل را بر طرف نکنیم با محرومیت روبه رو می شویم. 

من از همه چیز ایـــن پرونده ها اطلاع زیادی ندارم ولی اگر هم 

اطلاعات کامل داشتم باز هم چیزی برای گفتن نداشتم چراکه 

باید منتظر آرا باشیم تا به باشگاه ابلاغ شود. 

 

 درمورد واســـعی و فرعباسی شـــما پیروز شدید یا باشگاه 

استقلال از جذب شان منصرف شد؟ 

حقیقت این است که این دو بازیکن در اختیار باشگاه استقلال 

نبودنـــد که بخواهیم از آنها بگیریم و خود بازیکنان اظهار علاقه 

زیادی برای همکاری با تراکتور کردند ولی این اظهار علاقه می تواند 

به دلیل انصراف اســـتقلال از جذب شان باشد. وقتی خودشان 

اظهار علاقه کردند که به تیم ما بیایند ما هم با آنها قرارداد بستیم. 

تراکتور و پرسپولیس می توانستند سوپرجام جذابی برگزار 

کنند. چرا با برگزاری این بازی مخالفت کردید؟ 

برگزاری سوپرکاپ یک بخشش مخالفت من نوعی است و بخش 

دیگرش نگاه حرفه ای. تا جایی که من اطلاع دارم ســـوپرکاپ 

در ایـــران فقط برای رفع تکلیف برگزار می شـــود. چون در این 

بی برنامه گی ها ســـابقه داریم وفصل قبل هم به دلیل انصراف 

یکی از تیم ها آن سوپرکاپ برگزار نشد. در لیگ های معتبر دنیا 

این رقابت را بین دو نیم فصل و در زمانی خوب برگزار می کنند ولی 

در ایران ناگهانی یک تاریخ را مشخص می کنند و می گویند در 

این تاریخ بازی برگزار می شود و هر تیمی نیاید بازنده است. خب 

سوپرجام یعنی چه؟ باید با دو باشگاه هماهنگ کنند تا مسابقه در 

بهترین شرایط دو تیم برگزار شود. به وضعیت دو طرف این بازی در 

لیگ مان نگاه کنید. هم تیم ما و هم تیم پرسپولیس فصل سخت 

و مسابقات فشرده ای را پشت سر گذاشتیم. هفته قبل وضعیت 

پرسپولیس خوب نبود. انصاف بود در چنین شرایطی با آنها بازی 

کنیم؟ یکی قهر کرده یکی یکطرفه فسخ کرده بود! تماشاچی از 

بازی چنین تیمی لذت نمی برد. پس اگر قرار بود به این سرعت 

این بازی را برگزار کنیم هر دو طرف با تیمی نصفه ونیمه به مسابقه 

می رفتیم و بازی خوبی از آب درنمی آمد. من به شخصه علاقه دارم 

با هر تیمی در بهترین شرایط بازی کنیم تا اگر قرار است قهرمان 

شویم به ما بچسبد. ما نامردی بلد نیستیم. 

گفتوگو 

مدیرعامل تراکتور در گفت وگو با »فرهیختگان«: سوپرجام را برای رفع تکلیف برگزار می کنند

نامرد نیستیم، پرسپولیس شرایط خوبی برای بازی نداشت!
واسعی و فرعباسی را از استقلال نگرفتیم، تمایل داشتند در تبریز بازی کنند

نیلوفر مژدهی
روزنامهنگار

نگاهی به برگزاری رقابت های سوپرجام در کشورهای مختلف

جامی با قوانین متفاوت و گاهی عجیب


